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KRONIKA NAUKOWA INSTYTUTU BADAŃ LITERACKICH

POSIEDZENIA RADY NAUKOWEJ 

W dniu 14 grudnia 1972

Posiedzenie w dniu 14 grudnia 1972 r .  Bada Naukowa In s ty 
tutu Badań L ite rack ich  rozpoczęła  rozpatrzeniem wniosku Komi
s j i  do spraw przewodu h a b i l i ta cy jn ego  dr Ireny Kwileckiej (prof. 
p ro f .  K.Karaś, K .P le z ia ,  S. Urbańczyk}. Komis ja postanowiła do
puścić kandydatkę do kolokwium h a b il i ta cy jn ego ,w  którym odpo
wiadała ona na pytania recenzentów swej pracy o Tomaszu Łysym 
ze Zbrudzewa: p ro f .  p ro f .  Z .S t iebera , J.S iatkowskiego i  S.Ur
bańczyka, oraz p ro f .  p ro f .  W.Doroszewskiego, M .P lez i i  dra hab. 
M.Kucały. W głosowaniu tajnym Bada Naukowa pozytywnie o c en i ła  
kolokwium i  nadała dr I .K w i le c k ie j  stopień naukowy doktora ha
b il itowanego nauk humanistycznych.

Wobec wyjazdu za granicę p ro f .  «.Kuraszkiew icza  Rada Nau
kowa dokooptowała dra hab. P.Pepłowskiego do Komisji do spraw 
przewodu h ab il i ta cy jn ego  dr Danuty Turkowskiej.Komisja t a  za
proponowała następnie, a Bada wniosek za tw ie rd z i ła ,  recenzen
tów pracy dr D.Turkowskiej pt. "Etudes sur la  langue e t  sur 
l e  s ty le  de Jean Długosz": p ro f .  p ro f .  K .P le z ię ,  K.B.Kayenową 
i  J .Safarewicza.

P ro f .  K .P le z ia  w imieniu Komisji wyłonionej przez  Badę 
Naukową dla opraoowania wniosku o nadanie p ro f .  L.R.Layenowej 
ty tu łu  profesora  zwyczajnego s tw ie rd z i ł ,  że recenzenci j e j  do
robku: p ro f.  p ro f .  K.Dłuska, 'J.Kuraszkiewicz i  B . l łado lsk i,o raz  
Komisja w sk ładzie : p ro f .  p ro f .  K .P le z ia ,  Cz. Z g o rze lsk i  i  
S .Żółkiewski, jednomyślnie wysoko ocen ia ją  d z ia ła lność  badaw
czą, organizacyjno-naukową i  dydaktyczną p ro f .  K.B.Layenowej i  
wnoszą o nadanie j e j  ty tu łu  pro fesora  zwyczajnego. 7/ dyskusji 
Bada Naukowa poparła stanowisko Komisji i  w glosowaniu tajnym 
wypowiedziała s ię  za nadaniem p ro f .  K.B.Kayenowej ty tu łu  pro
feso ra  zwyczajnego.

Na wniosek Dyrekcji Instytutu Badań L ite rack ich , dodatko
wo uzasadniony op in ią  siedmiu p r z ed s ta w ic ie l i  Bady Naukowej,
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jednogłośn ie  uchwalono wszcząć postępowanie o nadanie ty tu łu  
p ro feso ra  nadzwyczajnego dr hab. Z .S tefanowskie j, pow ierza jąc 
przygotowanie t e j  sprawy Komisji w sk ładz ie :  p ro f .  p ro f .  M.Ja- 
n ion , K.Wyka, C z .Z go rze lsk i .

Po odozytaniu wniosku kierownika Praoowni H i s t o r i i  Czaso
piśmiennictwa Po lsk iego  XIX i  XX wieku o powołanie dra hab.
E.Budzińskiego na stanowisko samodzielnego pracownika naukowo- 
badawczego Bada Naukowa zapoznała s ię  z życiorysem i  wykazem 
ważniejszych p u b l ik ao j i  kandydata. Głosowanie ta jne  dało wynik 
negatywny.

Bada Naukowa uohw&liła jednogłośnie nadać dr K .Budzińskie j 
stopień doktora nauk humanistycznyoh na podstawie obrobionej 
p rzez  n ią  w dniu 13 grudnia 1972 r .  rozprawy "A r tys ta  wobec kul
tu ry .  Dwa typy a u to r e f l e k s j i  l i t e r a c k i e j :  e k s p re s jo n iś c i 'p Zdro- 

, Witkacy" (promotor: p ro f .  S .Ż ó łk iew sk i , re cen zen c i :p ro f . 
J.Ziomek, dr hab. A.Brodzka).

Zgodnie z wnioskiem Komisji w sk ładz ie :  p r o f .  p r o f .  M.Ka
raś , S.Urbańczyk, dr hab. K.Pisarkowa, Bada Naukowa za tw ie r 
d z i ł a  p ro f .  A .Heinza, p ro f .  S.Urbańozyka i  p ro f .  B .V idoesk iego 
jako opiniodawców w sprawie nadania dr hab. Z .T opo l iń sk ie j  t y 
tułu  profesora nadzwyczajnego.

W d łu g ie j  i  w n ik liw e j dyskusji na temat ewentualnego prze
n ie s ien ia  Pracowni "Słownika polszczyzny XVI wieku" do mające
go powstać Instytutu  Języka Po lsk iego PAN Bada Naukowa wypo
w ied z ia ła  s ię  zdeoydowanie za pozostawieniem "Słownika" w jego  
m acierzyste j placówce. '

W sprawach personalnych Rada Naukowa:
-  przed łużyła  zatrudnienie na stanowiskach adiunktów: dr 

M.Wyce-Hussakowskiej, dr H .M ierze jew sk ie j ,  dr H.Perzowej) i  dr 
E. Sarnowskiej-Temeriusz;

-  w yraz iła  zgodę na zaangażowanie mgra W.Lubaszewskiego na 
asystenta w Pracowni Gramatyki Współozesnego Języka Po lsk iego ;

-  powołała mgr K.Margańską na starszego asystenta w Pra
cowni "Słownika s ta ropo lsk iego " .

Bada Naukowa zaakceptowała t e ż  propozycję zatrudnienia  w 
In s ty tu c ie  doc. dra S .Zabłockiego.

W wolnych wnioskach p ro f .  W.Doroszewski zaproponował włą
czenie do składu Rady Naukowej dr hab. TZ.Pomianowskiej i  dra
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hab. M.Szymczaka (propozycję tę  Dyrekcja Instytutu zobowiązała 
s ię  z g ło s ić  do PAN, która usta la  składy rad naukowych wszyst
kich j e j  plaoówek), zaś p ro f .  Cz.Hernas przedstaw ił zasady i  
koncepcje d z ia ła ln ośc i  Komitetu Bedakcyjnego s e r i i  Studia Sta
rop o lsk ie .  W dyskusji m.in. podtrzymano słuszność umożliwienia 
wszystkim polonistom wydawania książek w t e j  s e r i i ,  j e ż e l i  bę
dą reprezentowały właściwy poziom naukowy.

W dniu 16 marca 1973

Posiedzenie otworzył i  obrady prowadził przewodniczący Ba
dy, p ro f .  dr K.Wyka. Na jego propozycję Bada za tw ie rd z i ła  po
rządek dzienny zebrania.

Przed porządkiem dziennym Bada Naukowa przy łączy ła  s ię  do 
g r a tu la c j i  wyrażonyoh p ro f .  J.Krzyżanowskiemu z ok az j i  nada
n ia  mu godności doktora honoris causa Uniwersytetu im .Bo les ła 
wa Bieruta we Wrooławiu.

Pro f. K.Wyka powiadomił Badę, że od dn. 1 marca 1973 roku 
obowiązki dyrektora Instytutu  Badać L iteraok ich  objęła doc.drhab. 
Teresa Skubalanka, zaś wobeo wygaśnięcia terminu nominacji od
szed ł ze składu Dyrekoji dr hab.. Z .Goliński.Przewodniczący Ba
dy Naukowej powitał doo. T.Skubalankę jako dyrektora IBL i  ży
c z y ł  j e j  powodzenia w pracy, deklarując w imieniu Bady go to 
wość współpracy i  pomocy. Dyr. Skubalanka podziękowała za ży
czen ia  i  zapewniła, że dołoży starań, by podtrzymać ohlubne 
tradyc je  Instytutu.

Do słów uznania i  podziękowania, jak ie  p ro f .  K.Wyka z ło ż y ł  
drowi hab. Z.Golińskiemu za ponad 1 0 - le tn i udział w pracaoh Dy
r e k o j i  Instytutu, kole jno na stanowiskaoh z-cy dyrektora d/s 
ogólnych i  p .o . dyrektora, d o łą o zy l i  s ię  p ro f .  №. Dłuska i  
p ro f .  K.Górski, proponując wyrażenie wdzięczności w imieniu ca
ł e j  Bady. Pismo podobnej t r e ś c i  odczyta ł z upoważnienia k ie 
rowników zakładów i  pracowni Instytutu dr hab.J.Sław iński, zaś 
przewodniozący Bady Zakładowej ZNP, dr B.Loth,podziękował drowi 
hab. Z.Golińskiemu w imieniu pracowników Instytutu. Z .Golińsk i 
odpowiedział w krótk ich , serdecznych słowach.

V/ następnym punkcie porządku dziennego p ro f .  Z. L ibera  od
c zy ta ł  protokół Komisji (w sk ładzie : p ro f .  p ro f.  J.Krzyżanów-
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s k i ,  Z .L i t e ra ,  Z ,Skwarozyński),  która po zapoznaniu s ię  z o p i 
niami recenzentów (p ro f .  p r o f . :  J.Krzyżanowski, B.Leśnodorski, 
G .S inko) sformułowała własną, pozytywną oceną dorobku dra hab. 
R .K a le ty  i  z g ł o s i ł a  do Rady Naukowej wniosek o nadanie mu t y 
tu łu  pro fesora  nadzwyczajnego. Po dyskusji ,  w k tó re j  g ło s  za
b i e r a l i  p ro f .  p ro f .  K.Górski i  C z .Z go rze lsk i ,  Rada Naukowa, w 
głosowaniu tajnym, wniosek Komisji p r z y ję ła .

7/ związku z nadesłanym na ręce przewodniczącego Rady Nau
kowej pismem p ro f .  J.Krzyżanowskiego i  zawartym w nim gruntow
n ie  umotywowanym wnioskiem o wszczęcie postępowania o nadanie 
ty tu łu  pro fesora  nadzwyozajnego drowi hab. Zbigniewowi G o liń— 
skiemu wywiązała s ię  długa i  ożywiona dyskusja.Wypowiadali s ię  
w n ie j  ko le jno : p r o f .  p ro f .  K.Górski, H.Markiewicz, Z .L ib era , 
M.Dłuska, S .Żó łk iew sk i, C z .Z go rze lsk i ,  J.Z iomek,J.Maciejewski, 
M.R.Mayenowa i  K.Wyka -  wszyscy pop iera jąc  zgłoszoną propozy
c j ę .  Po dyskusji Rada powołała Komisję w sk ładz ie : p r o f .p r o f .
J.Krzyżanowski, S.Skwarozyńska i  K.Wyka, która zajmie s ię  d a l
szym przygotowaniem sprawy nadania drowi hab.Z.Golińskiemu t y 
tu łu  pro fesora  nadzwyozajnego.

Z k o le i  p ro f .  K.Górski przypomniał swój, zgłoszony na po
przednim posiedzeniu  Rady Naukowej, wniosek o nadanie ty tu łu  
p ro feso ra  nadzwyczajnego drowi hab. Januszowi 'Pelcow i,zaś p ro f.  
K.Wyka zre ferował b io g r a f i ę  naukową kandydata, którą wzbogaoi- 
l i  p r o f .  p ro f .  Z .L ib e ra  i  Cz.Hernas wypowiedziami na temat j e 
go d z ia ła ln o śc i  dydaktyoznej. W głosowaniu tajnym Rada Naukowa 
postanowiła sprawę nadania drowi hab. J .Pe lcow i ty tu łu  p r o fe 
sora nadzwyczajnego przekazać Kom is ji w sk ładz ie : p ro f .  p r o f ,  
K.Górski, Cz.Hernas, Z .L ibera .

Wniosek o wszczęo ie  postępowania kw a li f ikacy jnego  o nada
n ie  ty tu łu  pro feso ra  nadzwyozajnego drowi hab.Julianowi Lewań- 
skiemu, zgłoszony i  uzasadniony przez Dyrekcję IBL,zyskał jed 
nomyślne poparoie w wystąpieniach p ro f .  p ro f .  Cz.Hernasa, M.R. 
Mayenowej, K.Wyki, M.Żmigrodzkiej, dra hab. S.Treugutta, doc. 
T.Skubalanki, a następnie zosta ł zaakceptowany przez Radę Nau
kową i  skierowany do Kom isji, w k tó re j  uczestn iczyć będą: p ro f .  
p r o f .  Cz.Hernas i  M.R.Mayenowa oraz dr hab. J.Woronozak.

Również pozytywnie ustosunkowała s ię  Rada do wniosku Dy— 
r e k o j i  IBL o wszczęcie  starań mających na ce lu  nadanie ty tu łu
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profesora  nadzwyczajnego drowi hab. Januszowi Sławińskiemu. Po 
żywo popierających ten wniosek wypowiedziach pro f, p ro f .  №. 
D łusk ie j,  J.Ziomka, K.Janion, S.Żółkiewskiego i  k.Tiyki Bada 
Naukowa jednogłośnie go p rz y ję ła ,  a do jego r e a l i z a c j i  powoła
ła  Komisję, do k tó re j  zapros iła : p ro f .  p ro f .  S. Skwarczyńską, 
J.Ziomka i  K.Wykę. \

Wobec rezygn ac j i  p ro f .  J.Krzyżanowskiego z udziału ;w Ko
m is j i  do spraw h a b i l i t a c j i  dra W.Chwalewika Bada Naukowa pos
tanowiła: dokooptować do Komisji -  obok p ro f .  p ro f .  J.Ziomka i 
S.Żółkiewskiego -  p ro f .  K.Górskiego, jako przewodniczącego, a 
następnie zwrócić s ię  do p ro f .  p r o f . :  K.Górskiego, Z .L ibery  i  
K.Żurowskiego o «recenzowanie "Studiów o Conradzie" W.Chwale
wika jako podstawy jego przewodu h a b i l i ta c y jn ego .

W dalszym oiągu posiedzenia Bady z-oa dyrektora d/s nauko- 
wyoh Instytutu dr hab. S.Treugutt ustosunkował s ię  krytyczn ie  
do zamieszozonego w nrze 2 "Nowych Dróg" z r .  1973 artykułu 
Cz.Dejnarowicza i  №. Salamona o planach wydawniczych i  ioh rea 
l i z a c j i  przez t r z y  instytu ty  PAN, a między nimi -  IBL, a nad
to  poinformował o swoim wystąpieniu na ten temat w czas ie  po
s iedzen ia  kierowników •placówek Wydziału I  PAN. Polemiczne wy
stąp ien ie  doc. S.Treugutta spotkało s ię  z pełnym poparciem Ba
dy Naukowej.

Z k o le i  doo. S.Treugutt dokonał ana lizy  stanu kadry nau
kowej IBL, która wykazała n iedostateczną l io zb ę  profesorów (5 
wobec 30 doktorów habilitowanych^, prawidłowy stan liczbowy w 
zakresie kadry średn ie j (49 doktorów) i  zbyt małą l ic zb ę  mło- 
cz ieży  zdobywająoej dopiero wyższe stopnie naukowe.Znajduje to  
»y ra z  m.in. w strukturze wieku praoowników Instytu tu  (4 samo
dzielnych prac. naukowobadawozyeh pon iże j la t  40, 17 -  między 
41 a 50 rokiem żyo ia , 6 -  między 51-60, 5 -  w wieku ponad 60 
l a t ) .  W tym kontekśoie, zdaniem doo. Treugutta, raz jeszcze  u
w idoczn iła  s ię  potrzeba utworzenia w Insty tu o ie  studium dokto
ranckiego, które dostarczyłoby mu młodej, dobrze wyszkolonej 
kadry; kszta łoen ie  doktorantów pozwoliłoby angażować dydakty- 
oznie l ic zn ą  stosunkowo grupę doktorów habilitowanych. Opinię 
tę  p o d z ie l i ł  również p ro f .  K.Wyka, z troską, a le i  ze zn ie 
c ierp liw ien iem  mówiąc o n ie dostrzeganym przez PAN "s ta rzen iu  
s ię "  praoowników Instytu tu . Doc. T.Skubalanka poinformowała,że
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otrzymała wiążącą ob ie tn icą  uruchomienia przy Insty tuc ie  (3ta- 
ojonarnego studium doktoranckiego.

Rada Haukov/a jednomyślnie zaakceptowała propozycją przed
staw ien ia  do nagrody Sekretarza Naukowego PAN trzech  prac: Cz. 
Hernasa "Barok", K.Klimowicza "Oświecenie" oraz E.Aleksandrow
s k ie j  (jako kierownika zespołu'': "B ib l i o g r a f i a  l i t e r a tu r y  p o l
s k ie j  ^Nowy Korbut^  " ,  t .  4-6 (Oświeoenie) .

'<} sprawach personalnych Rada Naukowa w yraz iła  zgodą na 
p r z e jś o ie  dr J.Czachowskiej i  dr M.Brykalskiej od dnia 1 IV 
1973 r .  z grupy pracowników dokumentacji do grupy pracowników 
naukowobadawczych w stopniu adiunkta. Ponadto Rada uohwaliła 
powołanie dr K.Rudzińsk iej na stanowisko adiunkta w Pracowni 
Badań Kultury L i t e r a c k ie j  oraz postanowiła zatrudnić mgra M. 
Płacheokiego jako s t .  asystenta w Praoowni Poetyki H is to rycz 
ne j IBL.

W dniu 9 czerwca 1973

Rada Naukowa pod przewodnictwem p ro f .  K.Wyki p r z y ję ła  pro
tok ó ł  z posiedzen ia  w dniu 16 marca 1973 r .  oraz proponowany 
porządek obrad.

Po wysłuchaniu wniosku Komisji (p ro f .  p r o f .  J .Maoiejewski, 
C z .Z go rze lsk i ,  M.Żmigrodzka) Rada postanowiła dopuścić dr J.Ka
mionkową do kolokwium h a b i l i ta c y jn ego ,  w ozas ie  którego odpo
wiadała ona na pytan ia  recenzentów j e j  pracy "L ite ra tu ra  i  oby
cza j  doby romantyzmu. (Związki i  kon frontao je  1": p ro f .  p ro f .  
M.Janion, Z .L ibery  i  B.Zakrzewskiego. Rada pozytywnie ocen iła  
wynik kolokwium i  w głosowaniu tajnym uohwaliła  nadanie dr J. 
Kamionkowej stopnia  doktora habilitowanego nauk humanistycz
nych.

Informaoję o d z ia ła ln o ś c i  In s ty tu tu  Badań L iterack ich  w o
kres ie  marzeo-maj 1973 r .  z ło ż y ła  dyrektor doo. dr hab. T.Sku- 
balanka. W sprawach organizacyjnych i  personalnyoh poinformo
wała, że: na stanowisko z-oy dyrektora d/s ogólnych powołano 
dra R.Górskiego; p r o f .  S.Żółkiewskiemu powierzono kierownictwo 
Zakładu L ite ra tu ry  Współczesnej,~doc. Z.Golińskiemu -  Zakładu 
L ite ra tu ry  S ta rop o lsk ie j  i  Oświecenia; t y tu ł  p ro f .  zwyczajnego
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otrzymała pro f.  K.Janion, zaś p ro f .  nadzwyczajnego -  doc.E. Jan
kowski. W zakresie spraw naukowych: podpisano protokół o współ
pracy z Uniwersytetem Warszawskim, in ic ju ją c  podobne kontakty 
z Instytutem Kszta łcen ia  N au czyc ie l i ;  Insty tu t  otrzymał funk- 
o ję  koordynatora problemu resortowego; 18 osób z Instytutu  
skierowano do za jęć  dydaktycznych; od 1 października utworzone 
zosta ło  Studium Doktoranokie dla  Pracująoych.Kończąc to  spra
wozdanie dyrektor Instytu tu  powiadomiła Radę o zorganizowanych 
konferencjach naukowych, przyjazdach naukowców z zagranioy, o 
pewnej poprawie płac pracowników Insty tu tu  oraz o staraniach 
prowadzących do po lepszen ia  sy tu a c j i  loka low e j.

W dyskusji nad omówionymi sprawami p ro f .  p ro f .  K.Wyka i  
S .Żółkiewski po ru szy li  przede wszystkim sprawę konieczności u
tworzenia stacjonarnego Studium Doktoranckiego i  -  w t e j  per
spektywie -  szansy przyrostu kadry naukowej w In s ty tu c ie ;  po
s tu lowa li staranne rozważenie i  przygotowanie s ię  Instytu tu  do 
r o l i  koordynatora problemu resortowego, a w związku z tym wy
r a ż a l i  obawy, czy z a ję o ia  dydaktyczne dość l ic znego  grona sa
modzielnych pracowników Instytu tu  n ie  spowodują zakłóoenia rea
l i z a c j i  jego planu naukowego.
~ Do tych wątpliwości ustosunkowała s ię  dyr. T. Skubalanka, 

wyrażając nadz ie ję ,  że ko le jne posiedzen ia  Rady pozwolą właś
c iw ie  zaopiniować n a jba rd z ie j  is to tn e  koncepcje naukowej dz ia 
ła ln o ś c i  Instytutu Badań L iteraok ioh .

Z k o le i  Komisja w sk ładz ie : p r o f .  p ro f .  M.Janion, K.Wyka i  
C z.Zgorze lsk i wystąp iła  z wnioskiem o nadanie doc. dr hab. Z. 
Stefanowskiej ty tu łu  pro fesora  nadzwyczajnego, zgodnie z jed 
nomyślną sentencją czterech  opiniodawców (p ro f .  p ro f .  K.Górski, 
Z.Szmydtowa, W.Weintraub, K.Wyka) j e j  dorobku naukowego. Rada 
Naukowa w tajnym głosowaniu wniosek ten jednogłośnie p r z y ję ła .

Również w głosowaniu nad propozycją Komisji (p ro f .  p ro f .  
K.Górski, S.Jodłowski, J .Safarew icz i  S.Urbańczyk) Rada posta
nowiła wystąpić o nadanie ty tu łu  p ro fesora  nadzwyozajnego doc. 
dr hab. K.Pisarkowej;' taką samą deoyzję  podjęto w sprawie 
nadania tytu łu  pro fesora  nadzwyczajnego doo. dr hab .Z .Topo liń -  
sk ie j  na wniosek Komisji w sk ładz ie : p ro f .  prof.M.Karaś, S.Ur- 
bańozyk, doc. K.Pisarkowa; opiniodawcami w tym wypadku b y l i :  
p ro f .  p ro f .  A .Heinz, Si.Urbańczyk, B .Y idoesk i.



Bada Naukowa postanowiła zwrócić s ię  do p ro f .  p r o f .  A. 
G ieys z to ra ,  K.Górskiego i  Z.Baszewskiego o zaopiniowanie wnios
ku o nadanie tytu łu  pro fesora  nadzwyczajnego doc. drowi hab. 
J.Lewańskiemu; opiniowanie sprawy pro fesury doc. dra hab. J. 
Sławińskiego powierzono p ro f .  p ro f .  H.Markiewiczowi, I .  S ła
w ińsk ie j i  J.Ziomkowi, zaś na recenzentów dorobku naukowego 
doc. dra hab. J .P e lca  -  w związku ze staraniami o nadanie mu 
ty tu łu  pro fesora  nadzwyczajnego -  powołano p ro f .  prof.M .Brah- 
mera, Cz.Hernasa i  Z.Szmydtową.

Wysłuchawszy protokołu Komisji przygotowującej wniosek o 
nadanie ty tu łu  pro fesora  nadzwyczajnego doc. dr hab. M.Karp
iuk, Bada w yraz iła  zgodę na wszczęoie postępowania w t e j  spra
w ie, zatw ierdzając jako opiniodawców dorobku doc. M. Karpiuk: 
p r o f .  p ro f .  M.Karasia, W.Kuraszkiewioza, P.Sławskiego.

Po przedyskutowaniu zg łoszone j przez Komisję Nagrody Nau
kowej im. Tadeusza Mikulskiego za rok 1972 propozyo ji  wyróż
n ien ia  tą  nagrodą ks ią żk i dr D.Danek "0 polemice l i t e ra o k ie j  w 
p ow ieśo in Bada Naukowa propozycję tę  zaakceptowała. Dokonano 
t e ż  wyboru Komisji Nagrody im. T.M ikulskiego za r .  1973, za
praszając do n i e j :  p r o f .  J.Ziomka oraz doo. doc. K.Bartoszyń- 
skiego i  Z.Sinkową.

Z k o le i  Bada Naukowa uchwaliła: wszczęoie postępowania haI
b i l i t a c y jn e g o  dr B .Ceglowej, powołując w tym ce lu  Komisję w 
sk ładz ie :  p ro f .  *S.Urbańczyk, doc. doc. M.Karplukówna i  F .Pep- 
łow sk i,o ra z  nadanie stopni doktora nauk humanistycznych mgr 
K.Szyb istowej na podstawie rozprawy "Osobliwości leksykalne w 
języku S .I .W itk iew ic za "  i  mgrowi Cz.Samojlikowi za praoę"Mło- 
dy Lukacs wobec modernizmu".

Zgodnie z wnioskiem p ro f .  K.Górskiego Bada dokooptowała 
doc. K.Pisarkową do Komitetu Bedakcyjnego "Słownika języka 
Adama M ick iew icza " .

Po wysłuchaniu pro jektu  o rg a n iza c j i  Studium Doktoranckie
go dla Pracujących Bada za tw ie rd z i ła  skład komisji egzamina
cy jn e j  dla kandydatów do Studium (p ro f .  M.Janion, doc. doc. 
K .Bartoszyński, T.Kostkiewiozowa, J.Lewański, IJ.Pelc i  A .W it
kowska^, odkładając dyskusję nad programem Studium do następ
nego pos iedzen ia .

'.V ostatnim punkcie porządku dziennego, który przewidyv/ał 
sprany personalne, Bada Naukowa w yra z i ła  zgodę na przekw a li-
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filcowanie dr dr A.Basary, K .S iek ie r sk ie j  i  J.Sułko\7Skiej z gru
py pracowników dokumentacji na adiunktów naukowobadawozyoh, 
drowi I.Jakubczakowi powierzyła stanowisko adiunkta, zaś mgr 
L". Baranowską zaangażowała na eta t  starszego asystenta w Zespo
le  Syntez L ite ra tu ry  XX wieku.

Przewodniczący Bady zamknął pos iedzen ie , dziękując zebra
nym i  życząc im dobrego wypoczynku w okresie wakacji.

SPRAWOZDANIA Z PODRÓŻY NAUKOWYCH

Sprawozdanie z wyjazdn stypendialnego do ZSRR 
(5 VH — 20 m  1972)

W Związku Badzieokim przebywałem jako stypendysta Akademii 
Nauk ZSRR: do połowy październ ika w In s ty tu c ie  Literatury świa
towej im. M.Gorkiego w Koskwie, potem w Insty tu c ie  L ite ra tu ry  
R osy jsk ie j  (Puszkinowski Dom) w Leningradzie.

Podstawowym celem wyjazdu było zebranie materiałów do ro z 
prawy doktorskie j n t. "Problem rew o lu c j i  w l i t e r a tu r z e  p o lsk ie j  
l a t  dwudziestych XX wieku". W ZSRR zajmowałem s ię  po lsko -ra -  
dzieokimi związkami l i t e rao k im i tego czasu, która to  kwestia, 
jak nie jednokrotnie już podkreślano, stanowi jedną z k luczo
wy oh w badaniach nad polską l i t e r a tu rą  lewicową okresu między
wojennego i  rozwojem świadomości a rtys tyczne j po r .  1918. In
teresowały mnie przede wszystkim: zagadnienia związku między 
radziecką awangardą l i t e ra c k ą  (fu turystyczną, le fow ską ), a r e 
wolucją; konoepcje kultury p r o le ta r ia c k ie j ,  formułowane przez 
rad z ieok i P ro le tk u lt  i  rozwijane również na gruncie polskim w 
pierwszych lataoh n iepod leg łośo i ;  zagadnienia przemian prob le
matyki ku ltura lnej i  a rtystycznej pod wpływem Rewolucji Paź
dziernikowej.

Sześciomiesięczny prawie pobyt w ZSRR umożliwił mi zapoz
nanie s ię z obszernymi materiałami radzieokim i -  książkami»cza
sopismami, almanachami, broszurami -  w Polsce niedostępnymi 
oa łkow ic ie , w przeważającej w iększości nawet n ie znanymi bada-
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ozom i  ułamKowo jedynie wykorzystywanymi w p o lsk ie j  l i t e r a t u 
rze naukowej.

Pracowałem w b ib l io tekach  Instytutu  L ite ra tu ry  Światowej 
i  Puszkinowskiego Domu oraz w w ie lk ich  publicznych bibliotekach 
naukowych Moskwy i  Leningradu. Program mój dotyczył przede wszy
stkim zagadnień t y p o lo g i i  prądów l i t e r a c k ic h  oraz związków poe
tyk i  i d e o lo g i i  artystyoznych, n ie przewidywał zaś poszukiwań 
materiałowych i  archiwalnych (np. spraw losów p isarzy , genezy 
utworów, r e c e p o j i ) ,  t o t e ż  do celów jedynie pomocniozyoh korzy
stałem ze zbiorów Oddziału Rękopisów Instytu tu  im. Gorkiego. 
Dużą pomocą były d la  mnie konsultacje z pracownikami naukowymi 
obu instytutów oraz Instytu tu  Słowianoznawstwa i  Bałkan istyk i 
w Moskwie.

Wyjazd do Związku Radzieckiego dopomógł mi także w p o g łę 
b ien iu  wiedzy m etodo log icznej: miałem możność zapoznania s ię  
z szeregiem wybitnyoh prao tzw. r o s y js k ie j  szkoły formalnej»wy
danych w lataoh dwudziestych, a także z ca ło śc ią  dorobku ra -  
d z ie o k ie j  s em io lo g i i .

Mgr Zbigniew Jaros ińsk i

Sprawozdanie z pobytu na stypendium w Paryżu 
(15 IX — 15 XII 1972)

Stypendium École Pratique zos ta ło  mi przyznane w związku z 
badaniami dotycząoymi fu n k c j i  mitu w l i t e r a tu r z e  Młodej P o lsk i  
i  wokół tego problemu skupiały s ię  w Paryżu moje studia,prowa
dzone dwutorowo:

1. praca nad pogłębieniem podstaw badań teoretycznych,
2. studia komparatystyczne.
Temat pierwszy realizowałam przede wszystkim poprzez ucze

stnictwo w następująoych wykładach i  seminariach:
a) Claude Lév i-S trau ss : "Ana liza  strukturalna mitu", 
b N E l is eo  Veron: "Ana liza  strukturalna wypowiedzi",
c ) Jacques Leenhardt: "S oc jo lo g ia  l i t e r a tu ry  -  problemy me

tody " .
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Y/ykłady uzupełniałam lekturami dotyczącymi metod badania 
fu nkc ji  w l i t e r a tu r z e  stereotypów, motywów archetypieznych i 
tematów, zapoznając s ię  m.in. z interesującymi pracami z t e j  
dziedziny Jean-Paula Webera oraz Denisa Huismana i  P i e r r e ’ a 

Brunela. '
Temat drugi realizowałam w b ib l io tekach  poprzez lektury 

trudno dostępnyoh w Polsoe francuskich tekstów l i t e r a c k ic h  o
partych na tematyce mitu: Peladana, Dujardina, Mendesa, Morèa- 
sa, P.Louysa i  in . Zapoznałam s ię  również z tekstami manifes
tów i  programów l i t e r a c k ic h ,  poszukując w nich wypowiedzi do- 
tycząoyoh mitu i  wyznaczonyoh mu fu n k c j i  w l i t e r a tu r z e .

W oelu poszerzenia znajomości zagadnień es te tyk i  l i t e r a c 
k i e j  we Franc ji  d rug ie j połowy XIX w. uczestniczyłam w semina
rium Gaétana Pioona nt. " Idea  l i t e r a tu ry  w XIX wieku".

Dr Hanna Filipkowska

Sprawozdanie z pobytu w NRD 
(2 — 15 XI 1972)

W NRD przebywałem dwa tygodnie jako gość N iem ieck ie j Aka
demii Sztuk Pięknych -  w ramaoh wymiany pracowników naukowych 
z Polską Akademią Nauk. W tym czas ie  wykonałem następujące kwe
rendy:

1. W Brandenburgisches Landeshauptarohiv (Poczdam) zakoń
czyłem rozpoczęty w ozas ie  poprzedniego pobytu w NRD przeg ląd 
zespołu Prezydium P o l i c j i  B e r l iń s k ie j  (sygn. Pr .B r .R ep .30 Ber
l i n  С Po liże ipr&sid ium ),  poszukująo materiałów dotyoząoych p o l 
s k ie j  l i t e r a tu ry  i  prasy l i t e r a o k i e j  przełomu XIX i  XX w. W 
tym zakresie zasoby przejrzanych przeze mnie podzespołów T i t .  
94: Geheime P r f ts id ia lr e g is tra tu r ,  i  T i t .  95: Pressesachen, nie 
wykazują pozyc j i  ciekawszych (z jednym wyjątkiem: akt p o l i c y j 
nych Stanisława Przybyszewskiego); zaw iera ją  za to sporo mate
r ia łów  dotyczących p o lsk ie j  em igrac ji p o l i t y c z n e j  -  wśród n ie j  
p isa rzy  la t  wcześniejszych (zwłaszcza d ru g ie j i  t r z e c i e j  ćwier
c i  XIX w . ) ,  a także p o lsk ie j  prasy spo łeczno -po l i tyczne j  zabo
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ru pruskiego i  ziem niemieckich. Do prac nad b io g ra f ią  Jana 
Kasprowicza znalazłem interesu jącą  r e la c j ę  A l fred a  P lo e tza  o 
d z ia ła ją c e j  w latach osiemdzies iątych XIX w. we Wrocławiu so
c ja l i s t y c z n e j  o rga n iza c j i  " P a c i f i c " ,  k tó re j  członkiem był Kas
prow icz.

2. W Deutsche Zen tra la rch iv , H is t .  Abt. I I  (Kerseburg) 
prze jrza łem  inwentarze i  odpowiednie akta z zespołów: Sep. 76 
V A Kultusministerium (akta dotyczące uniwersytetów w Lipsku 
i  Wrooławiu^; Rep. 77 Ministerium des Inn,ern; Sep. 97 Kammer
g e r ic h t ;  2.5.1 Re ichs justizm in ister ium  -  poszukując materia
łów związanych z pobytem Kasprowicza w granioach państwa prus
k iego  (tzn . do r .  1888). Rezultatem tych poszukiwań je s t  od
n a le z ie n ie :  przesyłanych do Justizministerium szozegółowych 
raportów z przebiegu procesu wrocławskiego (1887), z l icznym i 
informacjami o Kasprowiozu; r e l a c j i  i  in fo rm ac j i  jego n iem iec-  
k ioh p r z y ja c ió ł  o d z ia ła ln o śc i  " P a c i f i c u " ;  dokumentalnego po
tw ierdzen ia  r e p r e s j i  po licy jnych  w związku ze sprawą Leona 
C ie s ie lsk ie g o  oraz kary adm inistracy jnej nałożonej w związku 
z tą  sprawą na Kasprowicza; r e j e s t r a c ja  l icznych  materiałów 
dotycząoyoh osób ze środowiska poety , zarówno z l a t  poznań
skich, jak wrocławskich. Łącznie z materiałami opracowanymi 
przeze mnie w czasie  poprzedniego pobytu w Merseburgu ź ród ła  
te  składają s ię  na pokaźny zespół dokumentów,umożliwiający dość 
szczegółową rekonstrukcję w ie lu  faktów z wczesnej b i o g r a f i i  
Kasprowicza, zwłaszcza jego udzia łu  w poczynaniach n iem ieo- 
kich grup so c ja l is tyczn ych .

|Dr Roman Loth

Sprawozdanie z wyjazdu naukowego do ZSRR 
(11 — 25 XI 1972) '

W dniach 11-25 l is topada  przebywałam w ZSRR. W programie 
były pobyty w Moskwie, Leningradzie i  Tartu.

W Moskwie głównym moim celem było zainteresowanie tam te j
szych wersolćgów prowadzonymi od k ilku  l a t  -  z in ic ja tyw y In
stytutu  Badań L iteraok ioh  PAN -  międzynarodowymi pracami nad 
słowiańską metryką porównawczą. Cel ten udało mi się osiągnąć:
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dr M.Ł.Gasparow i  dr A.Prochoroft będą z nami współpracowali w o
parciu o założen ia  i  metody, które wspólnie u s ta l i l iśm y  w cza
s ie  k ilku spotkań.

•7 Leningradzie odbyłam rozmowy z prof. W.E.Chołszewnikowem -  
przygotowującym monografię w e rsy f ik a c j i  r o s y js k ie j  d la  s e r i i  
Poetyka. Zarys encyklopedyczny, k tó r e j  jestem redaktorem na
czelnym. Przedyskutowaliśmy koncepcję ks iążk i oraz dotychczas 
napisane j e j  p a r t ie .  •

Do Tartu, gdzie również zamierzałam s ię  spotkać z badacza
mi w iersza, nie udało mi s ię  do trzeć , ze względów organ izacy j
nych.

Dr hab. Lucy lla  Pszozołowska

Sprawozdanie z pobytu naukowego w Bratysławie 
(1 — 15 Xn 1972)

Mój dwutygodniowy pobyt w Bratysław ie , zrealizowany dz ięk i 
zaproszeniu Słowackiej Akademii Nauk, związany był ś c iś le  z 
planem współpracy pomiędzy IBL PAN a Narodopisnym Ustavem SAV. 
W ramach tego planu, zgodnie z umową obu in s ty tu c j i ,  miała być 
wspólnie przygotowana "An to log ia "  prozy ta t rza ń sk ie j  ze s t re fy  
pogranicza, dotycząca tematyki ludowych opowiadań zbó jn ick ich . 
Przygotowanie t e j  p o zy c j i  zlecone zos ta ło  n i ż e j  podpisanej -  
ze strony p o lsk ie j ,  i  dr V ierze Gasparikovej -  ze strony s ło 
w ack ie j.

Do Bratysławy pojechałam z pełnym wyborem prozy p o ls k ie j  
oraz z materiałami potrzebnymi do sporządzenia oprawy nauko
wej tekstów. Materiały te  uzupełniłam w b ib lio tekach  uniwersy
te tu  i  Ustavu tymi źródłami słowackimi, których nie mogłam o
trzymać w Po lsce, m.in. opracowaniami najstarszych przekazów 
l i t e r a tu ry  zb ó jn ick ie j  sięgających r .  1780. N ie s te ty ,  na pracę 
w b ib lio tekach  miałam mało czasu, trzeba  go bowiem było  po
św ięc ić  przede wszystkim na zapoznanie s ię  z tekstami słowac
kimi (było ich ponad 4 0 0 na dokonanie ostatecznego wyboru, 
który korespondowałby z materiałem polskim (ograniczono go do
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210 tekstów , na u s ta len ie  i  uzgodnienie zakresu komentarza 
naukowego, indeksów, słownika gwarowego itd. Trzeba było także 
od razu dokonać obustronnego tłumaczenia tekstów szczegó ln ie  
trudnych tak ze względu na arohaizmy, jak nasycenie elementa
mi gwarowymi. Toteż w c iągu  tych dwu tygodn i,korzys ta jąc  w ie
czorami i  w dni świąteczne z prywatnej b ib l i o t e k i  dr Gaspari- 
kove j i  pracując po 10 do 12 godzin dz ienn ie , przywiozłam do 
Warszawy pełny wybór tekstów słowackich i  dokładny plan nau
kowego opracowania c a ło ś o i ,  nieoo odmiennego w w ers j i  słowac
k i e j  i  p o ls k ie j .

Strona słowacka zapewniła już "A n to lo g i i "  wydanie w ob ję 
t o ś c i  15 arkuszy wydawniczych. Całość miała być złożona do wy
dawnictwa w p ierw sze j połowie 1973 r .  Wcześniej konieczne by
ło  jes zcze  jedno spotkanie ze współautorką, dr V ierą  ^Gaipari- 
kovą, w ce lu  ostatecznego usta len ia  przełożonych tekstów i  ma
t e r ia łó w ,  uzgodnienia wstępów i  sporządzenia indeksu motywów. 
Zgodnie z postanowieniem o współpracy IBL PAN z Narodopisnym 
Ustałem SAV z dnia 20 X 1971, potwierdzonym przez Dyrekcję IBL 
5 XI 1971, a przesłanym do P o lsk ie j  Akademii Nauk 17 maja 1972 
-  ten pobyt dr Gasparikovej w Warszawie miała zapewnić s t r o 
na polska, jak również dopomóc w za ła tw ien iu  spraw związanych 
z wydaniem "A n to lo g i i  t a t r za ń sk ie j "  w w e r s j i  p o ls k ie j .

Dr Teresa Komorowska

Sprawozdanie z wyjazdu naukowego do Wiednia 
(styczeń — marzec 1973)

W okresie  od s tyczn ia  do marca 1973 r .  przebywałem w Wied
niu jako stypendystka A u s tr ia ck ie j  Akademii Nauk. Celem wy
jazdu było przeprowadzenie w b ib l io tekach  wiedeńskich kweren
dy czasopism polskich  wydawanych w la tach 1865—1918 na t e r e 
n ie b. G a l i c j i  i  Śląska C ieszyńskiego. Kwerenda ta  stanowiła 
uzupełn ienie 'przygotowywanej przez Pracownię H i s t o r i i  Czaso
piśmiennictwa " B ib l i o g r a f i i  tytułów prasy p o ls k ie j  1865-1918". 
Z uwagi na znaczne rozproszen ie  zbiorów prasy p o ls k ie j  wyda



-  102 -

wanej w tym okresie oraz niepełną j e j  r e j e s t r a c ję  konieczne 
było skonfrontowanie opraoowanej już przez Pracownię l is ty  t y 
tułów prasy z katalogiem ös terre ich ische  N a t iona lb ib lio th ek  
(dawnej H o fb ib l io th ek ) ,  która aż do końoa p ierwsze j wojny świa
towej otrzymywała egzemplarze obowiązkowe wszystkioh druków 
publikowanych w Monarchii Austro-W ęgiersk ie j.

ös terre ich ische N at iona lb ib lio th ek  nie posiada, jak i  in 
ne b ib l io t e k i  au s tr ia ck ie ,  odrębnego katalogu druków c iąg łych  
ani t e ż  (d la  pu b l ik ao j i  wydanych przed 1930 r .  ) katalogu r z e 
czowego. W oelu odnalez ien ia  nowych czasopism musiałam p r z e j 
rzeć  więc oały I  ka ta log  ÖNB, obejmująoy wszystkie druki po
siadane przez B ib l io tek ę  (wydawane do 1930 r . ) .  Jest to  kata
lo g  kartkowy w układzie rzeczownikowym, składająoy się z 1 400 000 
f i s z e k .

I .  W ÖNB znajdują s ię  ogółem 742 ozasopisma po lsk ie  wyda
wane w w/w okresie , któryoh sygnatury i  zasób naniosłam na o
pracowany przez Praoownię sp is tytułów prasy p o ls k ie j .  Są to  
ozasopisma publikowane na te ren ie  b. G a l i c j i  i  Śląska C ieszyń
skiego oraz Prag i. Spośród nich 36 tytu łów  -  to  ozasopisma no
we, k tóre, z wyjątkiem dwóch zaginionych, zos ta ły  przeze mnie 
opraoowane z au tops ji .

I I .  Opracowałam również z au tops ji 27 tytułów czasopism 
znanyoh u nas jedynie z opracowań b ib l io g ra f ic zn ych .

I I I .  Opisałam na podstawie au tops ji 20 czasopism, któryoh 
ro c zn ik i  krańoowe i  początkowe lub os ta tn ie  nie zachowały s ię  
w zbiorach polskich i  w B ib l io te c e  Uniwersytetu Lwowskiego.

IV. Opracowałam z autops ji 10 ozasopism, które w zb iorach 
po lsk ich  występują ty lk o  fragmentarycznie.

V. Opisałam z au tops j i  ponadto 20 ozasopism, które >l jak s ię  
okazało, I s tn ie ją  w zbioraoh po lskich. Zapis w katalogu ÖNB 
sugerował, że są to  pisma nieznane.

V I. Wśród ozasopism wytypowanyoh do au tops ji  na podstawie 
katalogu ÖNB 55 tytu łów po p rze jrzen iu  n ie  włączyłam do "B i
b l i o g r a f i i  tytułów prasy p o ls k ie j " :  autopsja wykazała, że by
ły  to  wydawnictwa seryjne lub czasopisma n iepo lsk ie .

Wiedeńska B ib l io tek a  Uniwersyteoka posiada głównie p o lsk ie  
ozasopisma wydawane w Wiedniu oraz g a l i c y js k ie  per iodyk i nau
kowe. Katalog zbiorów UBW zawiera wszystk ie druki i  manuskryp
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ty  podane razem w układzie rzeozownikowym, w 72 woluminach.Po
dobnie jak fi'NB, B ib l io tek a  Uniwersytecka w Wiedniu nie prowa
d z i  odrębnego katalogu druków o iąg łyoh .

W UBW odnalazłam ty lk o  70 czasopism po lsk ich . Zaledwie 5 
z nich to  czasopisma nowe.

Łącznie w obu b ib lio tekaoh  wiedeńskich dokonałam autops ji  
216 tytu łów . Odnalazłam 41 nowych ozasopism. Opraoowałam 30 
czasopism nie występujących w zbioraoh krajowych ani wzbioraoh 
B ib l i o t e k i  Uniwersytetu Lwowskiego. Przeprowadziłam pełną au
top s ję  32 ozasopism, które w b ib l io tekaoh  polskioh występują 
t y lk o  fragmentarycznie.

Kwerenda w katalogach wobeo braku odrębnyoh zestawień dru
ków c iąg łych  była żmudna i  pochłonęła 6 tygodni.Warto podkreś
l i ć ,  że dyrekcje obu b ib l io t e k  u ła tw i ły  mi dokonanie au tops ji  
zezwalająo na praoę bezpośrednio w magazynaoh b ib lio teoznyoh .

Przejrzałam ponadto austr iack ie  XIX-wieozne wydawnictwa b i 
b l io g ra f ic zn e  r e je s t ru ją c e  m.in. po lsk ie  per iodyk i publikowane 
w G a l i c j i  i  na te ren ie  śląska C ieszyńsk iego. Zapoznałam s ię  
t e ż  z niemieoką l i t e r a tu rą  prasoznawczą. ‘

Mgr Aleksandra Garlioka


